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A szakszövetkezet sem alacsonyabb 
rendű 

v év mérlege 
ordónyban 

A tegnap délelőtt a köz-
ség művelődési házában 
megtartott zárszámadó kül-
döttgyűlésen 6ikeres eszten-
dőről adhatott számot Nagy 
Húszéin Tibor. a bordányi 
szövetkezet főkönyvelője. Az 
Előre Mezőgazdasági Szak-
szövetkezet fennállásának 
legeredményesebb évét zár-
ta. A közös és a tagi gaz-
daságok mindegyik termelé-
si ágban nyereségesebben 
termeltek a korábbinál. 
Ami külön örvendetes, a 
legnagyobb előrelépést a nö-
vénytermelésben tették. Si-
került kivédeni az elmúlt 
év három nagy csapását, a 
fagykárokat, a jégverést és 
a visszamenőleg érvényesí-
tett kedvezőtlen szabályozó 
változásokat. 

A 158 millió forintos ösz-
szes árbevételre 11 milliós 
nyereség jut. A tavalyi év 
hasonló adatai 129 és 6.6 
millió forint. A növényter-
mesztésben a gabonafélék 
terméseredményei alakultak 
a legkedvezőbben. Az állat-
tenyésztésben az eredmé-
nyek 90 százaléka a tagok-
hoz kihelyezett jércék érté-
kesítéséből adódott. A lagi 
gazdaságok termelési kedve 
fellendülőben van, s a szö-
vetkezet 'számára sem mel-
lékes, hogy az árbevételek, 
harmada innen származik. 

A zöldség-gyümölcs ter-
mesztésben a mennyiségi ki-
esést a magasabb árak ki-
egyenlítették — a termelők 
légeredményben megtalál-
ták számításukat. A keve-
sebb paradicsomtermést 
jobb minőségben dolgozták 
fel a léüzemükben. így a 
bevételeik nem csökkentek. 
Az ipari és sisolgáltató tevé-
kenység jövedelmezősége 
c-ökkent ugyan, de még 
mindig megéri. A szakszö-
vetkezeti tagok termelés-
ösztönzéséhez hozzájárultak 
az állattenyésztésre adott 
OTP-hitelek. A gazdálkodás-
ban figyelmeztető jelek is 
mutatkoznak. Az eredmé-
nyek túlzottan függnek az 
árkiegészítés mértékétől, 
még mindig magasak az ál-
talános költségek. 

Jelentős beruházások va-
lósultak mag. 17 millió fo-
rint értékben. A hatékony-
sági mutatók javultak, je-
lenleg a z egy órára jutó jö-
vedelem közel 26 forint. 

A beszámolóhoz elsőként 
Boris Mihályné KISZ-titkár 
szólt hozzá, örvendetesnek 
tartotta, hogy o dolgozók fe-
le fiatal, és a letelepedést, 
az otthonteremtést segíti az 
itteni-,vezetés. A közművesí-
tett te'kek, a kamatmentes 
hitel <*s a fuvarkedvezmé-
nyek mind ezt tanúsítják. 

Juhász Péter vezetőségi 
tag dicsérte hozzászólójában, 
hogy a szakvezetés szeren-
csére a nehezebb utat, n 
munkát választotta ahelyett, 
hogv az esetleges vesztesé-
geket az időjárásra fogták 
volna. Az elnök, dr filasa 
István megbízatása lejárt, s 
mivel a TOT munkatársi-
ként dolgozik a jövőben új 
elnököt kell választani. * A 
kérdés: ki fogja átvenni a 
stafétabotot, nagy munka 

vár a most megválasztott 
jelölő bizottságra. 

Szabó Jánosné, a Csong-
rád megyei tanács elnökhe-
lyettese dicséretesnek ítélte 
a szövetkezet erőfeszítéseit, 
eredményeit Kiemelte, hogy 
tevékenységükben jól alkal-
mazkodtak a meglevő 
adottsásaikhoz. A közösség 
érdekében nagyban hozzájá-
rultak a község fejlesztésé-
hez is. 

Perczel János, a TOT fő-
osztályvezetője szóvá tette, 
hogy az értékelésekben a 
reális, mértéktartó megfo-
galmazások a pontos hely-
zetismeretet tükrözik. A 
szakszövetkezeti forma é s a 
téeszek összemérésének 
csak egyféle alapja lehet, 
melyik dolgozik jobb ered-
ménnyel. 

Balogh Ferenc tanácsel-
nök megköszönte azt a se-
gítséget. amit gázvezetésben, 
a tanyai gyerekek iskolába 
szállításában és más társa-
dalmi munkákban a szövet-
kezettől kapott a falu lakos-
sága. 

Farkas István idős. de 
nem nyugdíias téesztag gra-
tulált. hogy az elnökük 
„föntebb jut". Közel 30 tár-
sa nevében felvetette a 70 
év körüli szakszövetkezeti 
tagok máig is megoldatlan 
nyugdíjkérdését, ö k azok, 
akiknek nem volt alkalmuk 
megszerezni a nyugdíjjogo-
sultságot. A megoldás még 
várat magára. 

A továbbiakban a szak-
szövetkezettel együttműkö-
dő takarékszövetkezet, illet-
ve az Április 4. Cipőipari 
Szövetkezet vezetői a to-
vábbi eredményes kapcsola-
tok lehetőségeit vetették fel 

Az elhangzottak meggyőz-
hették a küldötteket, hogy 
bizakodva induljanak neki 
az új gazdasági évnek. Az 
alapok adottak. 

T. Sz. I. 

ff és ve 
érnek 

a primőrök 
Tiópusi uborka 

Szegvárról 
A fóliasátrak alatt nevelt 

zöldségfélékben tetemes ká-
rokat okozott a február 3-i 
szélvihar. illetve a fagy a 
nagyüzemi gazdaságokban és 
a kiskertekben egyaránt. Az 
üvegházak jobban ellenáll-
tak a rendkívüli időjárás 
megpróbáltatásainak. Az idei 
tél nem kedvezett a primő-
röket termelő gazdaságok-
nak. 

Hazánkban a szegvári 
Puskin Tsz foglalkozik leg-
nagyobb területen — 18 ezer 
500 négyzetméteren — ubor-
ka téli termesztésével. 
Kardos Gyula főkertász tá-
jékoztatása szerint csaknem 
három hetet késett az üveg-
házi növény fejlődése, és 
csak a napokban kezdték 
meg az uborkaszedést. 

Ebben a téeszben több 
mint egy évtizeddel ezelőtt 
kezdték az úgynevezett tró-
pusi uborkák meghonosítá-
sát, az ajánlott termesztés-
technológiákat évről évre 
tökéletesítették. A vállal-
kozás — amint az eddigi 
tapasztalatok igazolják — 
beváltotta a hozzá fűzött re-
ményeket. A termálvízzel 
fűtött üvegházak legjobb ki-
használására törekedve nem 
közvetlenül magot vetnek, 
hanem cserepekben előne-
velt, huszonöt centiméteres 
palántákat ültetnek ki. Így 
másfél hónap alatt fejlődnek 
ki a hosszúkás formájú, 
nagyméretű termések. Ma 
már négyzetméterenként 
húsz kiló téli csemegeubor-
kát termesztenek. 

A napokban kezdődött 
meg a szedés. Egyelőre vá-
logatnak, a legfejlettebb 
példányokat veszik le és rak-
ják ládákba. A szezon ele-
jén hetenként tíz-tizenöt, a 
későbbiekben hetente leg-
alább ötven mázsát adnak 
át a Szentesi Korai Zöldség-
termesztési Rendszer értéke-
sítési osztásának. A pri-
mőruborka zömét Csongrád 
megye városaiba és Buda-
pestre szállítják. 

Újabb építkezések Hekuson 
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Gvors tempóban nőnek kl az új házak a f ö l d b ő l . . . Persze, nem maguktól. A Rókus 
I B ütemben most három új tízemeletes épül. A 101, 102. és 103 jelű épületek a foko-
zatosság jegyében készülnek: az egyiknek még csak a földmunkáit végzik, a másikat 

alapozzák, a harmadiknak a fogadószintjénél tartanak 

Merre, en úfon ? 
Társadalmi vita a hosszú távú közútfejlesztésiől 

Az országos közúthálózat 
fejlesztési koncepciójáról tár-
sadalmi vitát rendezett a 
Hazafias Népfront Országos 
Titkársága. A közelmúltban 
befejeződött eszmecserék ta-
pasztalatait összegezve a 
népfront illetékesei elmond-
ták: a tanácskozásokon 

Képviselők tájékoztatása 

Mépesség-nyiEvántartás - Gazdálkodás 
Csütörtökön Gajdócsi Ist-

ván elnökletével kihelyezett 
ülést tartott az országgyűlés 
jogi, igazgatási és igazság-
ügyi bizottsága az Állami 
Népességnyilvántartó Hiva-
talban. 

Barta Barnabás a Köz-
ponti Statisztikai Hivatal 
elnf khelyettese foeadta a 
vendégeket, és tájékoztatta 
őket az állami népességnyil-
vántartás helyzetéről. 

Kéry András hivatalvezető 
ismertette a népességnyil-
vántartási rendszer kialakí-
tását és a fejlesztésével kap-
csolatos elképzeléseket. El-
mondotta: tíz esztendővel 
ezelőtt kezdődött meg a né-
pességnyilvántartási rend-
szer kialakítása. A központi 
adatbázis létrehozása mel-
lett kiépült a helyi taná-
csoknál a kartonos kézi 
r.r'attár, amellyel lehetővé 
vált a területi adatszolgál-
tafás A központi adatgyűj-
temény pontossága 98 száza-
lékos. a változások rögzí-
tésére 1983-ban egy hónap 

volt szükséges, de tavaly 
már két hétre csökkent az 
átfutási idő. 

Hozzászólásában több kép-
viselő a szakember-utánpót-
lésról, a tervezést segítő 
szolgáitatások bevezetéséről, 
az országos népességnyilván-
tartási hálózat kiépítéséről 
tudakozódott. Mások az ada-
tok jogvédelmével az ingat-
lannyilvántartással, a ms-
gjei adatfeldolgozó közpon-
túk létrehozásával kapcso-
latoan érdeklődtek. 

A képviselők kérd .veire 
válaszolva Kéry András el-
mondotta: kevés az adatok 
sokoldalú feldolgozására ké-
pes, például igazgatási, ter-
vezési ismeretekkel is ren-
delkező szakember, s az 
információtechnika fejlesz-
tésének ma is a szakember-
képzés a leggyengébb pont-
ja Fontos feladat az adatok 
jogvédelmének megoldása: 
a jövőben olyan szabályozást 
kívánnak bevezetni, amely 
megfelel a Polgári Tör-

vénykönyv, s a témával kap-
csolatos rendeletek előírásai-
nak. 

Az ülés alkalmával a tes-
tül et látogatást tett az Ál-
lamigazgatási Számítógépes 
Szolgálatnál, ahol a népes-
ségnyilvántartás adatbázisát 
kezelik. Itt Szelezsán János 
igazgató ismertette a szá-
mítógépes szolgálat felada-
tait, működését. 

* 

Az országgyűlés mezőgaz-
dasági bizottsága csütörtö-
kön Cselötei László elnökle-
tével a MÉM.ben ülést tar-
tott Az ülésen részt vett 
Sarlós István az országgyű-
lés elnöke. 

A bizottság tagjait Váncsa 
Jenő mezőgazdasági és élel-
mezésügyi miniszter, vala-
mint Kovács Antal állam-
titkár, az Országos Vízügyi 
Hivatal elnöke, tájékoztatta 
a mezőgazdaság és az élel-
miszeripar, illetve a vízügy 
iáéi feladatairól és a gazdái, 
kodás feltételeiről. (MTI) 

elismerőleg szóltak köz-
úti hálózatunk elmúlt né-
hány évtizedes fejlő-
désétől, de hangsúlyozták, 
hogy mostani állapotában 
nein képes kielégíteni a 
megnevekedett forgalmi igé-
nyekot. Ez a korántsem ked-
vező helyzet annál is inkább 
gondot okoz, mert számítá-
sok szerint az ezredforduló-
ra legalább megkétszerező-
dik a forgalom. Becslések 
szerint több milliárd fo-
rintra lenne szükség ahhoz, 
hogy úthálózatunk színvona-
la elérje a kívánatosat, s 
megszűnjön az utak „Buda-
pest-centrikussága", ami-
nek következeiében zökke-
nőmentesebbé válhatna a 
Duna és a Tisza közötti kap-
csolat. Rámutattak: az igé-
nyek meghatározásakor a 
hosszú távú társadalmi, poli-
tikai és kereskedelmi érde-
kekből induljanak ki. A vi-
tákon arra is nyomatékosan 
felhívták a figyelmet, hogy a 
fejlesztés nemcsak új erő-
források feltárását feltétele-
zi, de támaszkodik a megle-
vők mind jobb kihasználá-
sára. 

Szegeden arra hívták fel a 
figyelmet, hogy az úthálózat 
fejlesztésekor találjanak 
olyan megoldásokat, ame-
lyek lehetővé teszik, hogy 
csak a szükséges mennyiségű 
termőföldet vonják el a me-
zőgazdasági termelésből. Azt 
is szorgalmazták, hogy a leg-
forgalmasabb utak, elsősor-
ban a nemzetközi teherszál-
lításban részt vevők, ne 
érintsék a nagyvárosokat. 

Sok szó esett az új Duna-
hidakról, amelyek megépíté-
sét szükségesnek tartották 

az országrészek közötti 
együttműködés fejlesztésé-
ért. Elsősorban a folyó alsó 
és középső szakaszán legye-
nek új átkelőhelyek — ve-
tették fel, s mintegy ehhez 
kapcsolódóan Pécsett azt 
kérték, hogy AdOnynál, Du-
naújvárosnak Mohácsnál és 
Szekszárdnál kezdjenek hoz-
zá az ez irányú munkálatok-
hoz. A tiszai kapcsolatok 
bővítése pedig Dombrádnál, 
Csongrádnál, Polgárnál, Sze-
gednél és Szolnoknál kíván-
ja meg új átkelőhelyek léte-
sítését. 

A debreceni vita résztve-
vői elsősorban az M3-as au-
tópálya építésének kérdései-
vel foglalkoztak, de kitértek 
a Debrecen és Budapest kö-
zé tervezett M4-es autópá-
lyának terveire is. Hangsú-
lyozták, ezen a szakaszon 
elegendőnek látszik egy 
négysávos autóút építése is. 
Egyetértettek azzal az elkép-
zeléssel is, hogy Szeged, 
Szolnok, s Eger között út lé-
tesüljön, de szorgalmazták, 
hogy ennek nyomvonala 
érintse a kiskörei tározót, s 
egyik ága pedig Polgárnál 
keresztezze a Tiszát. 

Győrben főként a körül 
csaptak össze a nézetek, hogy 
merre vezessen az E5-ös eu-
rópai főútvonal magyaror-
szági szakasza, Győrt köve-
tően. Nagy figyelmet fordí-
tottak az észak-dunántúli 
megyék közúti kapcsolatá-
nak alakulására. 

A Hazafias Népfront Or-
szágos Tanácsa a regionális 
vitákon elhangzott észrevé-
teleket kötetbe gyűjtve meg-
küldte az illetékes szervek-
nek. (MTI) 

* 


